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وحید حاجی پور

نگاهيبهبازارهاييكهرئيسجمهور
٢ماهپيشدررابطهباآنهاسخنگفت

 ارز و طلا در فراز، بورس 
درحال خروج از فرود

طي٢ماهگذشتهدلاربا٩هزارتومانرشدبهمحدوده
٣٠هزارتومانرسيدوسكهطلانيزبا٥ميليونتومان
رشدبه١٦ميليونتومانچشمدوختهوشاخصكل

بورسپسازفرود٦٠٠هزارواحديخودرا
ازكاناليكميليونو4٠٠هزارواحديبهكانال
يكميليونو٥٠٠هزارواحدرساندهاست

اززمانيك�هرئيسجمهوربهم�ردمتوصيهكردارزوس�كهجاي
سرمايهگذارينيستوبورسمحلس�رمايهگذارياست،دوماه
ميگذرددراي�نبازهزمان�ينرخدلارك�هدرمح�دوده٢١هزار
توم�انقرارداش�تب�همح�دوده٣٠هزارتوم�انرس�يدونرخ
س�كهطلايتمامبهارآزاديك�هدركانال١٠ميلي�ونتومانقرار
داش�ت،هماكنونچش�مبهمحدوده١٦ميليونتوم�اندوخته
اس�ت.دراينمي�انش�اخصكلب�ورسازمح�دوده٢ميليون
واح�دب�هكان�اليكميلي�ونو٥٠٠ه�زارواح�داص�لاحكرد.
تقريباً حوالي ٢٠ مرداد ٩٩ بود كه حسن روحاني، رئيس جمهور گفت: 
ارز و سكه محل مناسبي براي س��رمايه گذاري نيست و بازار سرمايه را 

محل مناسبي جهت سرمايه گذاري معرفي كرد. 
رشد نرخ در بازار ارز داخلي و جهاني طلا و همچنين ركود در بازار ملك 
و خودرو و نگراني كه اخيراً اصلاح بازار س��رمايه در دل سرمايه گذاران 
ايجاد كرد، نقدينگي را به سمت بازار طلا و سكه هدايت كرده است. در 
اين ميان با توجه به اينكه مس��ئولان اتحاديه طلا توصيه مي كنند كه 
مردم عادي از خريد طلاي آبشده به دليل اش��كال در عيار خودداري 
كنند، تقاضا به بازار سكه گسيل شده و همين عامل نيز تنور رشد نرخ ها 

را داغ تر كرده است. 
هشداربهخريدارانطلايآبشده

در حالي كه به گفته مسئولان اتحاديه طلا تقاضا در بازار سكه از عرضه 
پيشي گرفته اس��ت و امكان دارد ورود نقدينگي به بازار سكه و خروج 
سكه از كشور و انتقال تقاضاي مصنوعات طلا به بازار سكه در كنار رشد 
بهاي ارز و ن��رخ جهاني طلا و ركود بازارهاي م��وازي دليل اين رخداد 
باشد، نايب رئيس اتحاديه طلا و جواهر گفت: خريداران در صورتي كه 
به دنبال معامله طلاي آب شده هستند به واحدهاي مجاز كه فاكتور و 

مهر استاندارد دارند، مراجعه كنند. 
نرخ هر گرم طلاي ١٨ عيار روز گذشته به كانال يك ميليون و ٤٠٠ هزار 
تومان ورود كرد و قيمت سكه تمام بهار آزادي نيز به محدوده ١٥ ميليون 

و ٧٠٠ هزار تومان رسيد.
و سكه تمام طرح قديم نيز به ١٤ ميليون و ٧٠٠ هزار تومان و نيم سكه 
بيش از ٨ ميليون و ٤٠٠ هزار تومان و ربع س��كه ٥ ميليون و ٦٠٠ هزار 
تومان و س��كه گرمي در حدود ٢ميليون و ٧٠٠ هزار تومان نرخ خورد. 
نرخ جهاني طلا هم به محدوده يك  هزارو٩33دلار در هر انس رس��يد. 
ركود بازارهاي خودرو و ملك و نگراني از اصلاح دوماه اخير بازار سرمايه 
نقدينگي را به سمت بازار سكه هدايت كرده است، اما بازار سرمايه طي 

سه روز معاملاتي اخير روند رو به رشدي را تجربه كرده است. 
ش��اخص كل بورس تهران در پايان معاملات روز ش��نبه ب��ا افزايش 
يك هزارو١٤٤واحد روبه رو ش��د و به رقم يك ميلي��ون و ٥٤١ هزار و 

٨٤٤ واحد رسيد. 
همچنين شاخص كل با معيار هموزن با افزايش 3 هزارو3١٩واحد به 
رقم ٤١٠ هزار و ٥١٧ واحد رسيد. ارزش بازار در بورس تهران به بيش از 
٥ ميليون و ٨٢٧ هزار ميليارد تومان رسيد. معامله گران در بورس تهران 
بيش از ٦/٧ميليارد سهام حق تقدم و اوراق مالي در قالب ١/٢ميليون 
نوبت معامله و به ارزش ٧ هزار و ٨٠١ ميليارد تومان داد و ستد كردند. 
اگر ارزش معاملات فرابورس در روز را هم كه به 3 هزار و ١٠٠ ميليارد 
تومان رسيد را در نظر بگيريم، معامله گران در بورس و فرابورس بيش از 

١٠ هزار و ٩٠٢ ميليارد تومان داد و ستد كردند. 
براي درك قابل ملاحظه بودن ارزش معاملات يك روز بورس و فرابورس 
بايد گفت ارزش معاملات يكماه مس��كن ش��هر تهران در واقع معادل 

معاملات يكروز بورس و فرابورس است.

سیل نقدینگی ۲۵۰ هزار میلیارد تومانی 
پشت دیوار قرعه کشی ایران خودرو

نقدينگی٢٥٠هزارميلياردتومانیمردمپش�تصفقرعهكشی
ف�روشفوقالع�ادهام�روزايرانخ�ودروپ�ارکش�دهاس�ت.

به گزارش تسنيم، قرعه كش��ی چهارمين مرحله از فروش فوق العاده 
محص��ولات ايران خودرو در حالی دي��روز ١٩ مهرماه برگزار ش��د كه 
٢ميليون و ٩٢ هزار و ٥١٨ نفر برای شركت در اين قرعه كشی ثبت نام 
كرده بودند. بر اساس اعلام شركت ايران خودرو، برندگان بايد تا پنج روز 
وجه خودرو ثبت نامی را كه حدود ١٢٠ تا ١٤٠ ميليون تومان است به 
حساب اين شركت واريز كنند.  بر اين اساس با فرض رقم حداقلی ١٢٠ 
ميليون تومان حدود ٢٥٠ هزار ميليارد تومان پول نقد در دس��ت مردم 
منتظر اعلام نتيجه قرعه كشی اس��ت. كل نقدينگی موجود در كشور بر 

اساس آخرين آمارها ٢ هزار و٧٠٠ ميليارد تومان برآورد شده است.

هرجومرجدرحوزهتج�اريوگمركیدرطول
اينسالها،همنقصاطلاعاتيايجادكردهاست
كهدستقاچاقچيانووارداتچيهايكالاهاي
غيرضروريرابازگذاش�تهوه�ماينكهمنابع
ارزيكش�وراعمازارزخانگي،ش�ركتيوارز
صادراتكالاهاينفت�يوغيرنفت�يراصرف
ام�ورغيرض�روريك�رد.اكن�ونكهفش�ارها
براياتصالگمركاتكش�وربهس�امانهجامع
تجارتوشفافس�ازيدرگمركاتبالاگرفته،
وزارتاقتص�ادوگمرکهمچنانبراس�تقلال
خ�ودپافش�اريميكنن�دوب�انامهن�گاري
ب�هدنب�الفرافكن�يوبهانهجوييهس�تند.
سال هاس��ت كه بحث شفاف س��ازي حوزه تجاري و 
اتصال گمرك به سامانه جامع تجارت مطرح است. 
وزارت صمت معتقد اس��ت كه بايد اطلاعات واردات 
كالا از زماني كه توس��ط س��ازمان توس��عه تجارت 
ثبت سفارش مي شود تا زماني كه درخواست به بانك 
مركزي مي رود، ارز آن تخصيص مي يابد و كالا وارد 

گمرك مي شود، كالا ترخيص و وارد كشور مي شود 
و حتي به انبار انتقال مي يابد، به صورت زنجير وار در 
سامانه جامع تجارت ثبت ش��ود، اما گمرك زير بار 
نرفته و بنا به دلايلي از اتصال به اين شبكه خودداري 
كرده و همچنان معتقد است كه سامانه جامع تجارت 
يك سامانه نظارتي است و وظايف قانوني و حاكميتي 

گمرك قابل اجرا در سامانه هاي ديگر نخواهد بود. 
در اين سال ها چندين بار ستاد مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز تلاش كرده اين اختلاف را از بين ببرد و با يكسان 
ش��دن اطلاعات مانع از ورود كالاي قاچاق شود، اما 
موفق نشده اس��ت. حتي موضوع در شوراي امنيت 
ملي نيز مطرح و اكنون به رئيس جمهور ارجاع داده 

شده است. 
در اين م��دت وارد كنندگان از ع��دم اتصال گمرك 
به سامانه جامع تجارت س��ود خوبي به جيب زدند، 
چراكه توانستند كالاهاي غير ضرورشان را در سايه 
نبود شفافيت در كشور و گمرك به راحتي وارد كنند 
و در برخي از موارد به جاي كالاي ثبت شده شان، با زد 

و بند در گمرك كالاي ديگري جايگزين و وارد كشور 
كنند. اكنون كه كشور در شرايط جنگ اقتصادي قرار 
گرفته و براي تأمين ارز به ش��دت دچار بحران شده، 
عدم شفافيت در گمرك در واردات كالاهاي ضروري 
و غير ضرور ي و فش��اري كه به بانك مركزي از سوي 
تمامي جناح هاي سياسي وارد مي شود، موجب فاش 
شدن مسائلي شده اس��ت كه اين روزها موجب بروز 
اختلافات در وزارت اقتص��اد، بانك مركزي و وزارت 
صمت شده است. در هفته هاي اخير بعد از آنكه معاون 
اقتصادي رئيس جمهور محمد نهاوند يان به گمرك 
ابلاغ كرد كه بايد دريافت ب��ا اظهار كالا و مجوزهاي 
ترخيص از طريق س��امانه جامع تجارت انجام شود، 
مس��ئولان گمرك و البته وزير اقتصاد نسبت به اين 
موضوع واكنش نش��ان دادند و آن را خلاف وظايف 
قانوني و حاكميتي گمرك دانستند. دژپسند ، وزير 
اقتصاد اعلام كرد كه درخواست مطرح شده مرتبط 
با قانون گمركي و تكاليف حاكميتي گمرك نيست. 
در پي اين نامه ن��گاري و بروز اختلاف��ات به يكباره 
رئيس جمهور سه شنبه هفته گذشته به يكباره دستور 
شفاف سازي در واردات را صادر و به گمركات كشور 
اعلام كرد كه بايد به س��امانه جامع تجارت بپيوندند 
و واردات و توزي��ع كالا در اي��ن س��امانه ثبت  و قابل 

پيگيري شود. 
طراحيسامانهجديدگمركي

داستان از اين قرار است كه در گذشته گمرك ايران 
به سامانه تسهيل تجارت جهاني )اسيكوداي ( متصل 
بود و تمامي اطلاعات مربوط به واردات و صادرات كالا 
در قالب همان سامانه ثبت مي شد، اما در زمان رياست 
كرباسيان در گمرك سياس��ت داخلي سازي سامانه 
دنبال ش��د و امروز اين هرج و مرج در حوزه تجارت 
نشان مي دهد كه متوليان داخلي سازي سامانه مذكور 
بايد به نهادهاي نظارتي پاس��خگو باشند كه كارايي 
سامانه چند صد ميليارد توماني مذكور چه بوده است 

و ريشه اين هرج و مرج در حوزه تجارت در اوج جنگ 
اقتصادي كجاست؟

در سال جاري كه كمبود ارز به دليل مشكلات تحريم 
و جنگ اقتصادي بالا گرفت و سختگيري هاي رئيس 
كل بانك مركزي در مقابل تخصيص ارز افزايش يافت، 
اخبار متنوعي از ميزان دپوي كالا حدود ٨ ميليون تن 

در گمركات كشور منتشر شد. 
همزمان با انتشار اين اخبار و كاهش توزيع نهاده هاي 
دامي و طيور در كش��ور، هجمه هاي��ي از جناح هاي 
مختلف سياس��ي به س��مت بانك مركزي آغاز شد، 
مبني بر اينكه اين بانك از تخصيص ارز براي واردات 
كالا خودداري مي كند. به گفته كارشناسان ترخيص 
اين حجم از كالا به ميليارد ه��ا دلار ارز نياز دارد كه 
بانك مركزي زير بار تخصيص آن نمي رود. در طول دو 
ماه گذشته و انتشار اخبار متعدد موجب حساسيت 
مراجع بازرسي و س��ازمان هاي مربوطه شد تا دليل 
بروز اين مشكلات و فراواني دپوي كالا در گمركات 

را ريشه يابي كنند. 
دستورديرهنگامامالازم

س��ازمان هاي بازرس��ي ابت��دا به س��راغ س��ازمان 
توس��عه تجارت رفتند تا دليل اين آشفتگي ها را در 
ثبت سفارش انواع كالاها در سال جاري بيابند. منابع 
آگاه معتقدند كه با گرفتن اطلاعات از اين سازمان به 
اين نتيجه رسيدند كه متأسفانه ثبت سفارش كالاهاي 
ضروري و غير ضروري در شش ماهه نخست امسال 
بيش از سال هاي گذشته افزايش يافته است و علاوه 
بر اين وارد كنندگان به زد و بند هاي خود در گمرك 
اميد داشتند، بسياري از كالاها را بدون ثبت سفارش 
به گمركات كش��ور منتقل كرده ان��د و اميد وارند با 
افزايش فشار  به بانك مركزي، در نهايت بدون انتقال 

ارز بتوانند كالايشان را وارد كشور كنند. 
همزمان با انتشار اخباري از سنگ اندازي بانك مركزي 
براي واردات كالاهاي دپو ش��ده در گمركات، همتي 
ليس��تي از ميزان تخصيص ارز ب��راي واردات كالا را 
منتشر و اعلام كرد هيچ محدوديتي براي واردات پنج 
قلم كالاي ضروري ندارد، اما از آنجايي كه اين كالاها 
بايد با نرخ مصوب دولتي در كشور توزيع شود، استقبال 
وارد كنندگان براي واردات اين كالا ها بسيار كمتر از 
واردات كالاهاي غير ضرور ي است . به گفته رئيس كل 
بانك مركزي در واقع واردكنندگان در قيمت هاي ٢٠ 
هزار تومان ارز و بعد از شيوع ويروس كرونا و نياز كشور 
به واردات غذا و دارو، به يكباره به بازارِ داخلي ارز هجوم 
آوردند و ارز خريدند و به اين ترتيب، هم نرخ ارز را بالا 
بردند و هم منابع ارزي خانگي و ش��ركتي را از كشور 
تخليه كردن��د. حال نيز تلاش مي كنن��د با فرافكني 
كالاي غير ضروري شان را وارد كشور كنند. در اتفاقاتي 
كه در ماه هاي اخير در حوزه تجارت كشور اتفاق افتاده، 
هم كالاي قاچاق از غير قاچاق و اظهارنامه هاي خلاف 
واقع بايد كشف شود و هم اينكه كالاهاي غير ضروري 
با ترخيص و عرضه در ب��ازارِ داخلي اين كالاها مجدد 
به ريال و س��پس ارز جهت واردات مجدد يا خروج از 
كشور تبديل نشوند. از اين رو ورود نهادهاي نظارتي در 
تخلفات احتمالي كه در  هفت سال اخير در حوزه ورود 
و خروج كالا اتفاق افتاده است، ضرورت دارد؛ چراكه 
در اين سال ها در س��ايه قصور وزارت اقتصاد و صمت 
در حوزه واردات و صادرات كالا هزينه هاي بس��ياري 
بر كشور تحميل ش��ده و در شرايط فعلي اقتصادي و 
كمبود ارز بايد اين كم كاري ها و قصور جبران و ادامه 

آن متوقف شود.

هادی غلامحسینی

تحركاتعجيبدرآخرينماههایدولت
 آزادگان جنوبی

در اسارت اختلافات
ميدانآزادگانجنوبیبهعنوانيكیازبزرگترينمياديننفتی
ايراندربرزخمديريتیق�راردارد،همهچيزب�هحالخودرها
شدهومش�خصنيس�تبرنامهوزارتنفتدراينبارهچيست!

به گزارش »جوان«، اين ميدان كه در سال ١3٧٦ برنامه توسعه آن 
در دست بررسی و تصميم گيری قرار داشت، بارها دستخوش تغيير 
پيمانكاران شده و اين روزها دارای چنان شلختگی است كه در يك 
بن بس��ت قرار گرفته است. از دهه ٧٠ كه كار توس��عه اين ميدان به 
شركت اينپكس ژاپن، ش��ركت نيكو، شركت سی ان پی سی، شركت 
مهندسی و توسعه نفت و ... سپرده ش��د، ظرفيت توليد اين ميدان 
حدود ١٢٠ هزار بش��كه ب��ود، در حالی كه طب��ق برنامه ريزی های 
انجام شده، قرار بود ظرفيت توليد آزادگان جنوبی ٦٠٠ هزار بشكه 

در روز باشد.
سال ٩3 وقتی وزارت نفت، چينی ها را از آزادگان جنوبی اخراج كرد، 
خودش توسعه اين ميدان را از طريق حفر دهها حلقه چاه در دست 
گرفت كه عدم برنامه ريزی درست و منطقی برای توسعه اين ميدان، 
اگرچه ميزان توليد را افزايش داد، ولی هيچگاه به هدف خود، يعنی 

توليد 3٢٠ هزار بشكه در روز نرسيد. 
قرار بود توسعه اين ميدان در قالب قراردادهای جديد توسعه ای ملقب 
به IPC به شركت های خارجی واگذار شود كه با شكست اين مدل 
قراردادی و نيامدن شركت های خارجی، وزارت نفت اين پروژه را خرد 
كرد و در مرحله نخست در ارديبهش��ت ٩٨ قرارداد مديريت پيمان 

)MC( اين ميدان را به شركت پتروپارس سپرد.
با افزايش انتقادات به وزارت نفت بابت تأخير در توس��عه اين ميدان 
بكر، وزارت نفت امتياز ديگری به پتروپارس داد و اين شركت را تبديل 
به پيمانكار عمومی )GC( كرد. اين قرارداد وقتی امضا ش��د، برخی 
كارشناس��ان معتقد بودند مهم ترين بخش كار اين ش��ركت ايرانی 
تعيين تكليف پيمانكارانی است كه پيش از پتروپارس در اين ميدان 

كار و هزينه كرده اند و حالا پولشان را می خواهند.
بر اساس اطلاعات به دست آمده، پتروپارس حاضر به پذيرفتن تعيين 
تكليف وضعيت گذشته پيمانكاران آزادگان جنوبی نيست و معتقد 
است نمی خواهد خود را درگير پروژه ها و ادعاهايی كند كه پيمانكاران 
در دوره گذشته داشتند. اين در حالی است كه شركت متن به عنوان 
كارفرمای پروژه تمايل زيادی به تفويض اين اختيار به پتروپارسی ها 
دارد. اكنون پتروپارس به نوعی خود را گرفتار در اين قرارداد پرابهام 
و حجيم می بين��د و نمی خواهد زير بار كليم ه��ای )اختلاف هزينه 
تمام ش��ده و پيش بينی ش��ده( پيمانكارانی مانند شركت های ملی 
حفاری، تدبير پترو انرژی و... كه عموماً مربوط به زمان پيش از حضور 

پتروپارس در ميدان هستند، برود.
آنطور كه مهر در گزارش خود نوشته است، مديران پتروپارس كه فكر 
نمی كردند روزی گرفتار عجيب ترين ميدان نفتی ايران شوند، حالا در 
 GC مسير ديگری به دنبال چانه زنی با وزارت نفت هستند تا قرارداد
خود را تبديل به قراردادهای IPC كنن��د و اين ميدان را با اختيارات 
كامل از آن خود كنن��د كه البته در اين مس��ير رقب��ای جدی مانند 
شركت های پاسارگاد، اويك و پرشيا را در كنار خود می بينند. موضوعی 
كه با توجه به برنامه جديد وزارت نفت ب��رای غرب كارون حداقل در 

روزهای باقيمانده از عمر اين دولت كمی سخت به نظر می رسد.
اين در شرايطی است كه وزارت نفت در حال بررسی طرح خطرناكی 
است كه بر اس��اس آن، ميدان آزادگان جنوبی به دو ميدان آزادگان 
جنوبی و آزادگان مركزی تقس��يم می ش��ود كه بخش مركزی آن، 
مجموع بخ��ش ش��مالی آزادگان جنوبی و بخش جنوب��ی آزادگان 

شمالی است.
با اين تقس��يم بندی، قرار است قراردادهای توس��عه اين سه ميدان 
با برخی ش��رك�ت های ايرانی به صورت ترك تش��ريفات امضا شود 
كه البته مش��كل قانونی ندارد، اما سؤال اينجاس��ت كه هفت سال 
بلاتكليفی اين ميدان از چه چيزی نشئت می گيرد و چرا در ماه های 
پايانی دولت قرار اس��ت با يك اب��داع خطرناك، برخی ش��ركت ها 

قراردادهای جذابی ببندند.
»جوان« پيشتر در اين باره نوشته بود: در اين طرح، سه ميدان ميان 
سه كنسرسيوم فرعی توسعه می يابد كه يك تقسيم كار بی نظير برای 
س��ال پايانی دولت اس��ت و دولت بعد فارغ از اينكه وابسته به كدام 
جريان سياسی باشد، مجبور به اجرای قرارداد هايی است كه در حال 
نهايی شدن هستند. سردرگمی وزارت نفت و وزيری كه با تصميمات 
وحشتناك طی ١٥ س��ال وزارت خود، آزادگان جنوبی را به نابودی 
كش��انده، حالا با ايده ديگری كه حافظ منافع جريانی خاص است و 
برای همراه كردن نهاد های نظارتی، شركت های وابسته به نهاد های 
انقلابی را هم با زيركی به ميان كشانده است، ولی بخش اصلی كار به 

شركت های خودمانی داده می شود.

بهناز  قاسمی
  گزارش   یک

    گزیده 

عضوكميس�يونعمرانمجل�سازوروداين
كميسيونبهپروندهافزايشچشمگيرقيمت
بليتهواپيماخبردادوگفت:بهنظرمننرخنامه
جدي�دپروازه�ایهواي�یغيرواقعیاس�ت.

به گزارش خانه ملت، اقبال ش��اكری در واكنش 
به افزايش ١٥٥ درص��دی قيمت بليت پروازهای 
داخلی گفت: اين اقدام به هيچ وجه قابل پذيرش 
نيست، زيرا مردم توان پرداخت چنين هزينه هايی 
برای خريد بلي��ت هواپيما را ندارن��د. وی افزود: 
افزايش ناگهان��ی و بدون برنامه قيمت ها، فش��ار 
سنگينی به مردم و مسافران وارد می كند و قطعاً 
اين رويكرد موجب كاهش اس��تقبال مردم برای 
اس��تفاده از پروازهای هوايی خواهد شد. شاكري 

با بيان اينكه نرخ نامه جديد حم��ل و نقل هوايی 
متناسب با هزينه های مصرفی ايرلاين ها نيست، 
گفت: من بعد از اعلام نرخ نامه جديد، دلايل افزايش 
قيمت ها و تناسب اين مسائل با ميزان هزينه ها را 
بررسی كردم، حتی با چندين كارشناس و مسئول 
مرتبط نيز در اين رابطه صحبت كردم، از اين رو به 
نظر می رسد كه نرخ های اعلامی به هيچ وجه واقعی 
نيستند. عضو كميسيون عمران مجلس از ورود اين 
كميسيون به پرونده افزايش قيمت بليت هواپيما 
خبر داد و عنوان كرد: قطعاً در نشست هفته آينده 
اين كميسيون، مسئله افزايش ناگهانی و چشمگير 
قيمت پروازهای هوايی با حضور مسئولان مربوطه 

مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت.

ورود مجلس به موضوع گرانی بلیت هواپیما

نمای  نزدیک

رئیس اتاق ایران و چین: باید از همتی حمایت کنیم  
رئيس اتاق ايران و چين معتقد است كه برخی  وارد كنندگان به روش واردات كالا بدون ثبت 
سفارش عادت كرده اند. سال هاست كه بدون ثبت سفارش، كالای غيرضروري را وارد گمرك و 
با رايزنی و لابی وارد كشور می كنند. حريری در گفت وگو با »جوان« می گويد: واردات و ترخيص 
كالا بدون انتقال ارز به كشور كه اين روزها بسياری از واردكنندگان آن را دنبال می كنند، گرانی 
مجدد ارز را به بازار داخل تحميل می كند و سود خوبی به جيب اين افراد مي رود. وی می افزايد: 
ما موظفيم در برابر ترخيص كالا از رئيس كل بانك مركزی حمايت كنيم، چراكه در ش��رايط 
فعلی ارز محدودی در اختيار كشور است و طبيعی اس��ت كه تأمين غذا و دارو اولويت داشته 
باشد. حريري تأكيد می كند: واردات پنج قلم كالای اساس��ی آزاد است، اما چون نرخ مصوب 
دارد، هيچ كس از واردات آن استقبال نمی كند. در مقابل از واردات لوازم خانگی، كاغذ ديواری 

و... استقبال می كنند و جار و جنجال به راه می اندازند.


